
J O V O e g y e t e m e 

„A pozitív eredmény már rövid idő alatt 
megmutatkozhat" 

Csirik János nyilatkozik lapunknak 
Ügy gondolom, hogy a kérdé-
sekre adható válaszok nagymér-
tékben függenek egy általáno-
sabb problémától, amelyet a há-
rom kérdés csak részben érint. 
Ezt röviden a következőképpen 
fogalmaznám meg: milyen Sze-
gedi Egyetem fog kialakulni? 
Sokféle alternatíva fogalmazható 
meg, hiszen egy ilyen méretű új 
intézmény kialakítása nagyon 
sokféleképpen képzelhető el, az 
elképzelések különböző módon 
valósulhatnak meg - az előzetes 
tervektől részben függetlenül is. 
Itt csupán a két szélső lehetősé-
get említem meg: 
- az egyesülő intézmények ma-
ximális módon megőrzik autonó-
miájukat, eltérő működésmódju-
kat, értékrendjüket; így az 
együttműködések az adódó le-
hetőségek kihasználásával las-
san, évtizedek alatt alakulnak ki, 
- az új döntéshozó szerveknek 
és személyeknek sikerül egy 
olyan - széles konszenzuson ala-
puló - közös működési struktú-
rát és hatékony szervezetet ki-
alakítaniuk, amely keretbe fog-
lalja, és ezzel motiválja az 
együttműködést. 

Véleményem szerint a máso-
dik lehetőséghez közeli megol-
dás lenne az, amelyik lényege-
sen jobb és hatékonyabb Szege-
di Egyetem kialakulásához 
vezetne. Ugyanakkor azt is vilá-
gosan kell látni, hogy ez az alter-
natíva az első időszakban nagyon 
kemény munkát, sok részletkér-
dés a l apos v é g i g g o n d o l á s á t 
igényli, hiszen sok területen kell 
a többség számára elfogadható 

kompromis szumoka t találni . 
Ezekben a kompromisszumok-
ban - a világos és átlátható mű-
ködés kialakítása miatt - időn-
ként szükség lehet arra, hogy a 
karok autonómiájuk egy részéről 
lemondjanak. Mindennek a po-
zitív eredménye azonban már rö-
vid idő alatt megmutatkozhat. 

Válaszaimban azt feltétele-
zem, hogy a közeljövőben vá-
lasztandó (Ideiglenes) Egyetemi 
Tanács és rektori vezetés felvál-
lalja és sikeresen teljesíti a máso-
dik lehetőségként említetthez 
tartozó munkát, ennek eredmé-
nyeképpen egy egységes kon-
cepcióval, világos struktúrával és 
morálisan is magasrendű alapel-
vekkel rendelkező Szegedi 
Egyetem jön létre. Az első lehe-
tőséghez közeli megoldás meg-
valósulása esetén valamennyi 
kérdésben az alább megfogalma-
zottaknál kevesebb eredmény 
várható. 

- Milyen szerepet fog játszani Sze-
ged és a régió életében az új egyetem? 

- Az új Egyetem meghatározó 
szerepet fog játszani mind Sze-
ged, mind a régió életében. A ki-
alakuló intézmény a régió legna-
gyobb foglalkoztatója lesz, költ-
ségvetése jóval 10 milliárd forint 
feletti, és így mind a foglalkozta-
táspolitikában, mind a gazdasági 
élet egyéb területein döntő mó-
don befolyásolni fogja Szeged és 
környezetének fejlődését. Egy 
gyorsan, dinamikusan fejlődő 
egyetem az egész környezetben 
hasonló fejlődést indíthat el. 

A meglevő szellemi potenciál, az 
országos átlagnál magasabban 
képzett munkaerő - az autópálya 
Szegedig történő meghosszabbí-
tása esetén - jelentős külföldi 
befektetőket hozhat. Jugoszlávia 
és Románia hozzánk közelebb 
eső részeivel kialakuló egyetemi 
együttműködések katalizálhat-
ják a gazdasági együttműködése-
ket is. 

- Hogyan profitálhat az integráció-
ból az egyes hallgató, az új intéz-
mény oktatói? 

- Amennyiben sikerül a megfe-
lelő struktúrát kialakítani, úgy az 
integráció nagy nyertesei a hall-
gatók lesznek. Ekkor ugyanis 
megvalósulhat a karok közötti, 
formálisan is elismert áthallgatás, 
ami a képzés színvonalát növeli, 
a választási lehetőségeket meg-
sokszorozza. Mindez lehetőséget 
teremt arra, hogy a diákok na-
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gyon sokféle érdeklődésüket a 
lehető legteljesebben tudják ki-
elégíteni. Az együttlakás, a kö-
zös órák (testnevelés, nyelvek, 
közösen meghirdetett általáno-
san művelő kurzusok) megannyi 
lehetőséget jelentenek a hallga-
tóknak arra, hogy tanulmányaik 
végén - jó képzettségük mellett 
- a világ sok részét értő művelt 
és toleráns emberként hagyják el 
az intézményt. 

Az oktatók mind oktató-, 
mind kutatómunkájukban ta-
pasztalhatják majd az előnyöket. 
Az oktatásszervezésben remél-
hetőleg sikerül a párhuzamos 
óratartások számát csökkenteni, 
időt és energiákat felszabadítva a 
speciálisabb ismereteket adó 
foglalkozásoknak. A kutatómun-
ka feltételeinek javulási lehető-
ségét abban látom, hogy a szűkös 
költségvetési támogatások mel-
lett is sok szakterületnek sike-
rülhet azt a kritikus tömeget 
elérnie, amelynél az együttes pá-
lyázatokkal és a koordinált be-
szerzésekkel a nemzetközileg 
versenyképes munkához szük-
séges folyóirat-, könyv- és mű-
szerpark elérhető. 

- Hogyan helyezné el a Szegedi 
Egyetemet az ország felsőoktatási 
palettáján, az európai egyetemek kö-
zött? 

Szegeden alakulhat ki az ország 
legnagyobb hallgatói létszámú és 
legszínesebb Egyeteme. Véle-
ményem szerint minden adottsá-
gunk, lehetőségünk megvan ah-
hoz, hogy a képzés színvonalá-
nak folyamatos emelésével eb-
ben a tekintetben is vetélytársai 
lehessünk a legrangosabb buda-
pesti intézményeknek. Ahhoz, 
hogy az országban létrejövő ve-
zető szerepünk külföldön is en-

nek megfelelő legyen, a lehető 
legaktívabban kell bekapcsolód-
nunk a nemzetközi munkameg-
osztásba. Csak példákként: sok-
féle SOCRATES programban 
kell részt vennünk, illetve a le-
hető legtöbb, az Európai Unió 
által meghirdetett kutatói pályá-
zatban kell eredményesen szere-
pelnünk. Mindehhez természe-

tesen megfelelő marketing mun-
ka szükséges, továbbá az is, hogy 
az Egyetem alapvető célkitűzé-
sei közé felvegye a legszélesebb 
körű nemzetközi kapcsolatrend-
szer kialakításának szükségessé-
gét, és annak megvalósítását -
akár anyagi áldozatok árán is -
segítse. 
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